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Miskolc-Komlóstetőn, lakótelepi jellegű térképen, melynek kb. kétharmada olyan  

területet tartalmazott, amiről eddig még nem készült tájfutó térkép. 

  Váltó, Herman, Normáltáv, Borsod Kupa 

Bükkszentkereszten a 2009-es VB közép és normál selejtezőjére készült térkép 

felülvizsgált változatát használtuk. 

A térképek felülvizsgálatát, valamint az új terület javítását Sümegi János, a 2012-es év 

térképének készítője végezte. 

A sprint versenyközpontja a helyi általános iskolában volt, a célt is ide, az iskola 

sportpályájára telepítettük. Négy öltöző és a tornaterem állt a versenyzők 

rendelkezésére. Itt alakítottuk ki a rajt és célkarantént, megfelelő fedett helységekkel, 

és nyitott részekkel, WC-vel és ivóvízzel – általános megelégedésre. A parkolás a 

környező utcákban volt lehetséges – polgárőrök segítségével – tömegközlekedés 

autóbusz megállója az iskola előtt volt. 

A másik négy verseny központja a Bükkszentkereszti Ifjúsági Táborban volt, ideális 

környezetben. A szállások nagy része is a táborban volt, itt lehetett sátrazni, a közeli 

iskolában volt a tornatermi szállás, a környék fogadóiban magasabb színvonalú szállás 

állt rendelkezésre.  

Bükkszentkereszt Volán autóbusszal megközelíthető. 

A rajtokat – a kommunikáció-áramlás csökkentése érdekében – valamint a 

pályakitűzési szempontokat is figyelembe véve viszonylag távol (1200, 2000, 1600 m) 

helyeztük el. A sprinten előrajtot is alkalmaztunk.  

Az engedélyek beszerzését időben elindítottuk. Megkaptuk az engedélyt az 

alábbiaktól: ÉSZAKERDŐ ZRT, Bükkszentkereszti Polgármesteri Hivatal, Miskolci 

Rendőrkapitányság, Miskolc Városi Beruházási- és Üzemeltetési Főosztály, Miskolci 

Közlekedési Vállalat, Miskolci Közintézményeket Működtető Központ, Répáshutai 

Erdészet. Az Észak-magyarországi Környezetvédelmi-, Természetvédelmi és Vízügyi 

Felügyelőségtől minden határidő lejárta után az engedélyt nem kaptuk meg. A döntést 

megfellebbeztük. A fellebbezés járt oda-vissza a Felügyelőség és a Főfelügyelőség 

között, majd 40 órával a verseny előtt kaptam telefonon értesítést a miskolci 

alpolgármestertől, hogy mégis engedélyezik a versenyt. Ezután a verseny előtti napon 

e-mailben megkaptam az engedélyt. Nem kívánom senkinek ezeket a napokat. 

Hasonló esetek elkerülése végett országos szinten kell lépni, hogy a felügyelőségek 

valótlan indokok alapján ne packázhassanak a tájfutó versenyek rendezőivel. Ezzel a 

hatósággal nem lehetett kapcsolatot teremteni! 

Térkép: 
A térképek időben elkészültek, minőségük minden igényt kielégített. Az egyéni 

versenyek térképei laminálva voltak, a váltó térképei vízálló papírra voltak nyomtatva, 

melyeket a jégeső után is tudott mindenki használni. A használt jelkulcsok mindenben 

megfeleltek az IOF előírásainak, hisz nemzetközi ellenőri munkát végzők készítették 



(Less Áron, Sümegi János) el azokat. A térképek külleme (feliratok, logók), 

elrendezése is igen igényes volt. 

Pályakitűzés: 

Mivel a térképek időben elkészültek, a pályakitűzések is időben megtörténtek. Az 

ellenőrzés a verseny előtt 2 héttel döntő többségben megtörtént, mindössze egy kis 

rész maradt a normál távból a verseny előtti hétre. Ez nem okozott problémát. Ami a 

legnagyobb gond a diákolimpia pályakitűzésénél: a mezőny heterogén összetétele, hisz 

itt indulnak olyanok, akik tagjai a Junior VB, Ifi-serdülő EB-re készülő válogatottnak, 

de olyanok is, akik akár park jellegű megyei bajnokságokról jutottak fel. Azt az elvet 

vallottuk, hogy a győztesek legyenek az elvárt idő közelében – ezt tudtuk is tartani – a 

váltó kicsit hosszabbra sikerült, ez elkerülhetetlen volt a sok szint miatt. A Herman ev. 

és Borsod Kupa pályakitűzése jól sikerült. Megemlítem, hogy ezen a két napon 

megrendeztük az UN kategóriát, mely útnélküli térképen történő versenyzést jelent. 

Kijelenthetem, hogy jól sikerült kezdeményezés volt. 

Tájékoztatás: 

A kiírás az MTFSZ honlapján, a versenynaptárban időben megjelent, minden 

információt tartalmazott. Az értesítőt ugyanitt időben, rengeteg információt 

tartalmazva, tettük közzé. (A jelentkezés és a versenyek során feltett kérdések alapján 

elmondható, a versenyzők döntő többsége ezeket nem olvasta el.) 

A rajtlisták is megtekinthetőek voltak a honlapon. Sajnos volt olyan kategória, amit 

újra kellett sorsolni helytelen, elveszett, kései nevezés miatt. A Herman ev-en, Borsod 

Kupán olyan sok volt a helyszíni nevezés, hogy nem egy kategóriában a kisorsolt  50% 

üres hely sem volt elegendő. 

A verseny lebonyolítása: 

A rendező gárda igen rutinos, hisz sok verseny rendezése (OB, VB, kupa) van már 

mögöttünk. De a hiba lehetősége mindig fennáll. Ez most  bekövetkezett. A pontok 

felvezetése megfelelő létszámmal, időben megtörtént. A váltóversenyen ekkor 

következett a hiba: egy ponton  az állványon lévő kód és a doboz kódja nem volt 

azonos. Az állványé volt a jó, a dobozé később leragasztásra került. A váltóversenyen 

öt percet csúszott a rajt, mert a diákolimpia hagyományainak megfelelően, a 

tömegrajtba beállók és a számítógépes nyilvántartás futási sorrendje között eltérés 

volt. A normáltávnál is csúszott a rajt, mert az előző nap (szombaton délelőtt és 

délután is)  hibátlanul  működő rajtóra a szakadó esőben nem volt hajlandó hangot 

adni, így egy másik órát is be kellett üzemelni. Az egyikről ment a kijelzés, a másikról 

a hang.  

A szombat délelőtti verseny igen kellemes időben zajlott, délután már volt minden: 

eső, zápor, jégeső, napsütés. Vasárnap borult, esős idő kísérte végig a versenyt. A 

Diákolimpia az eddigi második legnépesebb verseny volt fennállása óta. Ez – az 

ország egyik széle felé eső helyszín esetében – azért jó eredmény. A kísérőversenyként 

szereplő Herman ev. és Borsod Kupa közel kétszáz fős mezőnye az előre elvárható 

létszámot hozta. 

A célok jól kiépítettek, ideálisak voltak, jól üzemeltek. A rajtok elhelyezése, 

kiválasztása , felépítése, működtetése jó volt. A rendezők a néha nehéz időjárási 

körülmények, a két helyszín (építkezés, bontás, felvezetés) ellenére is jól végezték 

munkájukat. 

A versenyzők sportszerűen viselkedtek. A szombati Herman ev-en, F12D szalagos 

pályán eltévedt egy versenyző, akinek keresését a helyi polgárőrökkel már egyeztettük 

a célban, amikor a térképen feltüntetett telefonszámon értesítést kaptunk, hogy a 

gyereket a faluban megtalálták. 

Óvás a versenyek során nem volt. Kisebb sérülések adódtak a csúszós köveken. 



 

 

Eredményhirdetés: 

A kirakott eredményeket negyedóránként frissítettük. A sztárolt szpíkerek eljöhettek 

volna tanulni, hogyan is lehet egy versenyt közvetíteni. Felváltva női, férfi hang, nem 

elfáradva a verseny végére, előre tervezve lehetőségek, kiket is kellene megszólaltatni, 

mit kérdezni, ehhez jön, ami máshol is megtörténik, aktuális eredményközlés, egy-egy 

helyszíni interjú a beérkezőkkel. A legnagyobb elismeréssel lehet Less Áron és 

Zsigmond Vanda munkáját illetni. 

Az eredményhirdetések időben, ünnepélyes keretek között zajlottak. Díjátadók voltak: 

Bükkszentkereszt alpolgármestere, Komlóstető önkormányzati képviselője, DTC 

elnöke. A Herman ev. és Borsod Kupán összetett eredményt hirdettünk, a  helyezettek 

érmeket kaptak. A Diákolimpián a dobogósok  éremdíjazásban, az 1-6. helyezettek 

oklevél-díjazásban részesültek. A Magyar Diáksport Szövetséggel védjegyhasználati 

szerződést kellett kötni a Diákolimpia szó használatára. Ezek után tőlük kellett az 

érmeket és az okleveleket megrendelni. Az érmek minősége – finoman szólva – 

kívánnivalót hagyott maga után. Se a diákolimpiára, se a tájfutásra utaló jel nem volt 

az érmeken. Bármelyik útszéli éremboltban különb általános érmeket lehetett volna 

beszerezni. 

A Diákolimpia valamennyi résztvevője jelentkezéskor egyedi, emblémázott 

vászontáskát kapott. 

Egyebek: 

Az eddig megrendezett valamennyi középiskolás, majd az azt követő diákolimpiák 

mindegyikén jelen voltam. Ekkora gondokat, mint ami a nevezési fegyelem terén 

tapasztalható volt – bár hallomásaim voltak – el sem tudtam volna képzelni. Nevezési 

határidő nagyfokú be nem tartása, nevezési határidő után megrendezett megyei 

bajnokság, elfelejtett nevezés, „nem tudtam, hogy nekem kell nevezni”, rossz 

eredmény küldése, eredmény meg nem küldése, stb. 

MIX váltók kérdése. Alapjában nem értek egyet ilyen váltó indulásával bajnokságon 

(fair?), de az sincs meghatározva, hogy itt mit jelent a MIX! Ezt most nagy dumálással 

meg lehetett oldani, de nem biztos, hogy jól. Erről szívesen elmondanám 

véleményemet a megfelelő helyen, a megfelelő embereknek. 

 

Alapjában – két nap alatt – öt sikeres versenyt rendeztünk. 

 

 

         Zsigmond Tibor 

 

 

 


